

ВЕСТНИК Томского государственного университета

2018. № 427. Февраль

- ФИЛОЛОГИЯ • PHILOLOGY
- ФИЛОСОФИЯ • PHILOSOPHY
- ИСТОРИЯ • HISTORY
- ПЕДАГОГИКА • PEDAGOGICS
- ПРАВО • LAW

TOMSK STATE UNIVERSITY JOURNAL

2018. № 427. February

*Свидетельство о регистрации СМИ № 018694
выдано Госкомпечати РФ 14 апреля 1999 г.*

Подписной индекс в объединённом каталоге «Пресса России» 46740

Учредитель – Томский государственный университет

НАУЧНО-РЕДАКЦИОННЫЙ СОВЕТ ТОМСКОГО ГОСУДАРСТВЕННОГО УНИВЕРСИТЕТА

Э.В. Галажинский, д-р психол. наук, проф. (председатель);
И.В. Ивонин, д-р физ.-мат. наук, проф. (зам. председателя);
В.В. Демин, канд. физ.-мат. наук, доц. (зам. председателя);
Д.А. Катунин, канд. филол. наук, доц. (отв. секретарь);
В.Н. Берцун, канд. физ.-мат. наук, доц.; **Е.В. Борисов**, д-р филос. наук, проф.; **Д.С. Воробьев**, канд. биол. наук, доц.;
С.Н. Воробьев, канд. биол. наук, ст. науч. сотр.; **А.А. Глазунов**,
д-р техн. наук, проф.; **А.М. Горцев**, д-р техн. наук, проф.;
Л.С. Гринкевич, д-р экон. наук, проф.; **С.К. Гураль**, д-р пед. наук, проф.;
Т.А. Демешкина, д-р филол. наук, проф.;
Ю.М. Ершов, д-р филол. наук; **В.П. Зиновьев**, д-р ист. наук, проф.;
В.И. Канов, д-р экон. наук, проф.; **А.Г. Коротаев**, канд. физ.-мат. наук, ст. науч. сотр.; **И.Ю. Малкова**, д-р пед. наук, проф.;
В.П. Парначев, д-р геол.-минерал. наук, проф.;
О.В. Петрин, директор Издательского Дома Томского государственного университета; **Т.С. Портнова**, канд. физ.-мат. наук, доц., директор Издательства НТЛ; **А.И. Потекаев**, д-р физ.-мат. наук, проф.; **Л.М. Прозументов**, д-р юрид. наук, проф.;
З.Е. Сахарова, канд. экон. наук, доц.; **Ю.Г. Слизков**, канд. хим. наук, доц.; **В.С. Сумарокова**, директор Издательства ТГУ; **С.П. Сущенко**, д-р техн. наук, проф.; **П.Ф. Тарасенко**,
канд. физ.-мат. наук, доц.; **Г.М. Татьянин**, канд. геол.-минерал. наук, доц.; **В.А. Уткин**, д-р юрид. наук, проф.;
О.Н. Чайковская, д-р физ.-мат. наук, проф.; **Э.И. Черняк**, д-р ист. наук, проф.; **В.Г. Шилько**, д-р пед. наук, проф.;
Э.Р. Шрагер, д-р техн. наук, проф.

РЕДАКЦИОННАЯ КОЛЛЕГИЯ

Главный редактор –
В.П. Зиновьев,
д-р ист. наук, профессор

Заместители главного редактора:
Е.В. Борисов,
д-р филос. наук, профессор
Т.А. Демешкина,
д-р филол. наук, профессор
В.А. Уткин,
д-р юрид. наук, профессор

Ответственный секретарь –
Д.А. Катунин,
канд. филол. наук, доцент

И.А. Айзикова,
д-р филол. наук, профессор
Р.Л. Ахмедшин,
д-р юрид. наук, профессор
Л.М. Прозументов,
д-р юрид. наук, профессор
П.П. Румянцев,
канд. ист. наук, доцент
А.Ю. Рыкун,
д-р социол. наук, профессор
В.А. Суровцев,
д-р филос. наук, профессор
В.Г. Шилько,
д-р пед. наук, профессор

Журнал индексируется в базе данных Web of Science Core Collection's Emerging Sources Citation Index.
Журнал индексируется в базе данных Russian Science Citation Index on Web of Science.

The Journal is indexed in the Web of Science Core Collection's Emerging Sources Citation Index.
The Journal is indexed in the Russian Science Citation Index on Web of Science.

Журнал включен в «Перечень рецензируемых научных изданий, входящих в международные реферативные базы данных и системы цитирования, в которых должны быть опубликованы основные результаты диссертаций на соискание ученой степени кандидата наук, на соискание ученой степени доктора наук», Высшей аттестационной комиссии.

Founder – Tomsk State University

EDITORIAL COUNCIL OF TOMSK STATE UNIVERSITY

E. Galazhinsky, Dr. of Psychology, Professor (Chairman);
I. Ivonin, Dr. of Physics and Mathematics, Professor (Vice Chairman); **V. Demin**, PhD in Physics and Mathematics, Associate Professor (Vice Chairman); **D. Katunin**, PhD in Philology, Associate Professor (Executive Editor); **V. Bertsun**, PhD in Physics and Mathematics, Associate Professor; **Ye. Borisov**, Dr. of Philosophy, Professor; **D. Vorobyov**, PhD in Biology, Associate Professor; **S. Vorobyov**, PhD in Biology, Senior Researcher; **A. Glazunov**, Dr. of Engineering, Professor; **A. Gortsev**, Dr. of Engineering, Professor; **L. Grinkevitch**, Dr. of Economics, Professor; **S. Gural**, Dr. of Education, Professor; **T. Demeshkina**, Dr. of Philology, Professor; **Yu. Yershov**, Dr. of Philology; **V. Zinoviev**, Dr. of History, Professor; **V. Kanov**, Dr. of Economics, Professor; **A. Korotaev**, PhD in Physics and Mathematics, Senior Researcher; **I. Malkova**, Dr. of Pedagogy, Professor; **V. Parnachev**, Dr. of Geology and Mineralogy, Professor; **O. Petrin**, Head of Tomsk State University Publishing House; **T. Portnova**, PhD in Physics and Mathematics, Associate Professor, Director of Scientific and Technical Literature Publishing House; **A. Potekaev**, Dr. of Physics and Mathematics, Professor; **L. Prozumentov**, Dr. of Law, Professor; **Z. Sakharova**, PhD in Economics, Associate Professor; **Yu. Slizhov**, PhD in Chemistry, Associate Professor; **V. Sumarokova**, Director of TSU Publishing House; **S. Sushchenko**, Dr. of Engineering, Professor; **P. Tarasenko**, PhD in Physics and Mathematics, Associate Professor; **G. Tatianin**, PhD in Geology and Mineralogy, Associate Professor; **V. Utkin**, Dr. of Law, Professor; **O. Chaikovskaya**, Dr. of Physics and Mathematics, Professor; **E. Chernyak**, Dr. of History, Professor; **V. Shilko**, Dr. of Education, Professor; **E. Shrager**, Dr. of Engineering, Professor

EDITORIAL BOARD

Editor-in-Chief
Vasiliy P. Zinoviev,
Doctor of History, Professor

Deputy Editors-in-Chief
Evgeny V. Borisov,
Doctor of Philosophy, Professor
Tatiana A. Demeshkina,
Doctor of Philology, Professor
Vladimir A. Utkin,
Doctor of Law, Professor

Executive Editor
Dmitry A. Katunin,
PhD in Philology, Associate Professor

Irina A. Aizikova,
Doctor of Philology, Professor
Ramil L. Akhmedshin,
Doctor of Law, Professor
Lev M. Prozumentov,
Doctor of Law, Professor
Petr P. Rumyantsev,
PhD in History, Associate Professor
Artem Yu. Rykun,
Doctor of Sociology, Professor
Valery A. Surovtsev,
Doctor of Philosophy, Professor
Victor G. Shilko,
Dr. of Education, Professor

СОДЕРЖАНИЕ**ФИЛОЛОГИЯ**

Аристова (Тинникова) А.С. Об образе «распятых серафимов» в книге М.А. Волошина «Неопалимая Купина»	5
Гиусова И.Ф. Две Долли: отклик на роман Джордж Элиот «Сайлес Марнер» в «Анне Карениной» Л.Н. Толстого	17
Григоренко Р.А. Роман Г.Н. Потанина и Н.М. Ядринцева «Тайжане» как предопределенный неуспех: поэтика замысла	24
Ермакова Е.Н., Прокопова М.В., Файзуллина Г.Ч., Прокутина Е.В. Номинация персонажей низшой мифологии в тюркском и славянском языковом сознании: семантико-культурологический аспект	33
Караваева В.Г. Акустические и перцептивные характеристики гласных /u/ и /o/ (на материале британского новостного аналитического дискурса)	39
Лю Яньчунь. Мотивационная структура субполя «Сглаз, порча» лексико-семантического поля «Вред» в диалектах русского языка	47
Набиуллина А.С., Резанова З.И. Измерение лексического компонента языковой способности (создание и апробация теста)	55
Хоанг Thi Hong Trang. Московские ресторонимы в структурно-грамматическом аспекте	63

ФИЛОСОФИЯ

Лешкевич Т.Г. Вектор модификации методологии: социогуманитарное знание конвергирует с постнеклассикой	71
Максименко Л.А., Зенец Н.Г., Варова Н.Л. Биологический метафизический сциентизм в решении проблемы альтруизма и эгоизма	79
Санженаков А.А. Античный театр в свете понятия «катарсис»	91

ИСТОРИЯ

Бугров К.Д. Политический кризис 1730 г. и идеология провиденциального монархизма	96
Быкова Т.А. Технологии работы с обращениями граждан в Администрацию Томской области	105
Зверев Р.Ю. Социалистическое соревнование в советском вузе на довоенном этапе развития СССР (1929–1941 гг.): материальное и нематериальное стимулирование деятельности трудящихся	113
Избасарова Г.Б. Казахская степь Оренбургского ведомства в региональной политике Российской империи в XIX в.	118
Капустина Я.В. Преступность и борьба с ней в городе Красноярске в годы революции и Гражданской войны	125
Лиджиева И.В. Охрана общественного порядка инородческими органами местного самоуправления в XIX – начале XX в.	132
Мариненко Л.Е., Катцина Т.А. «Что мы крестьяне, другой народ, что ли?»: сельское население Восточной Сибири в условиях карточной системы в первой половине 1930-х гг.	137
Мостовенко М.С. Природа и власть на Советском Севере: проекты освоения в XX в.	144
Подрезов М.В. Строительство Чуйского тракта в 1920-х гг.	148
Прищепа Е.В. Проблемы реконструкции жилищ тагарской культуры Хакасско-Минусинской котловины	153
Сизова И.А. Газета «Красное знамя» как источник изучения музеиного дела Томской области	164

CONTENTS**PHILOLOGY**

Aristova (Tinnikova) A.S. The image of the “crucified seraphim” in M. Voloshin’s <i>The Burning Bush</i>	5
Gnyusova I.F. Two Dollies: The response to George Eliot’s <i>Silas Marner</i> in Leo Tolstoy’s <i>Anna Karenina</i>	17
Grigorenko R.A. <i>The Taigans</i> by G. Potanin and N. Yadrintsev as a predestined failure: the poetics of the conception	24
Ermakova E.N., Prokopova M.V., Faizullina G.Ch., Prokutina E.V. Nomination of lower mythology characters in the Turkic and Slavic language consciousness: semantic and cultural aspects	33
Karavaeva V.G. Acoustic and perceptual characteristics of vowels /u/ and /o/ (in BBC analytical news programs)	39
Liu Yanchun. The motivational structure of the subfield “Evil Eye, Jinx” of the lexical-semantic field “Harm” in the dialects of the Russian language	47
Nabiullina A.S., Rezanova Z.I. Developing a test for measuring the lexical component of the language faculty	55
Hoang Thi Hong Trang. Restauronyms of Moscow in the structural-grammatical aspect	63

PHILOSOPHY

Leshkevich T.G. The vector of methodology modification: convergence of socio-humanitarian knowledge with post-non-classics	71
Maksimenko L.A., Zenets N.G., Varova N.L. Biological metaphysical scientism in addressing the issue of altruism and egoism	79
Sanzhenakov A.A. Ancient theater in the light of the notion of catharsis	91

HISTORY

Bugrov K.D. The political crisis of 1730 and the ideology of providential monachism	96
Bykova T.A. Technologies of work with citizens’ appeals to the Administration of Tomsk Oblast	105
Zverev R.Yu. Socialist competition in Soviet universities in the pre-war period of the USSR (1929–1941): financial and non-financial incentives of labor	113
Izbassarova G.B. The Kazakh steppe of the Orenburg Department in the regional policy of the Russian Empire in the 19th century	118
Kapustina Ya.V. Crime and its control in Krasnoyarsk during the years of the Revolution and the Civil War	125
Lidzhieva I.V. Policing by non-Russian local government bodies in the 19th – early 20th centuries	132
Marinenko L.E., Kattsina T.A. “We, peasants, are we a different people?”: the rural population of Eastern Siberia and the rationing system of the first half of the 1930s	137
Mostovenko M.S. Nature and the power in the Soviet North: development projects of the 20th century	144
Podrezov M.V. The construction of the Chuya Highway in the 1920s	148
Prishchepa Ye.V. Reconstruction problems of dwellings of the Tagar culture of the Khakass-Minusinsk Basin	153
Sizova I.A. The newspaper <i>Krasnoye znamya</i> as a source of the Tomsk Oblast museology study	164

Соловенко И.С., Феррейра Р., Лизунков В.Г., Полицинская Е.В. Решение социально-экономических проблем шахтеров России в 1990-е гг.	169
Шульц Э.Э. Статистические данные результатов выборов в рейхстаг Германии 1928–1932 гг.: к проблеме интерпретации источников	178

ПЕДАГОГИКА

Дмитриев С.В., Загревская А.И. Смысловое проектирование решения двигательных задач в контексте онтодидактики	184
Сосуновский В.С., Сухоставская К.В., Верёвкина Е.О. Взаимосвязь компонентов кинезиологического потенциала дошкольников 5–6 лет	191

ПРАВО

Ершов В.В. О формах международного права, реализуемых в России	195
Илюхин А.В., Илюхина В.А., Везенова П.Р. Военный суд призывных в России как объект хронодискретного моногеографического сравнительного правоведения	201
Катионова А.О., Лукьянин Н.Е. Законодательство стран в области усыновления: опыт сравнительно-правового анализа	208
Малышева О.А. Негативные последствия действия правового механизма избрания и исполнения меры пресечения в виде домашнего ареста	215

КРАТКИЕ СВЕДЕНИЯ ОБ АВТОРАХ	222
--	-----

Solovenko I.S., Ferreira R., Lizunkov V.G., Politsinskaya E.V. On solving the socio-economic problems of Russian miners in the 1990s	169
Shults E.E. Statistical data of the Weimar Reichstag 1928–1932 elections results: on the interpretation of the sources	178

PEDAGOGICS

Dmitriev S.V., Zagrevskaya A.I. Semantic planning of motor task solutions in the context of ontodidactics	184
Sosunovskiy V.S., Sukhostavskaya K.V., Verevkina E.O. The interrelation of the components of kinesiological potential of preschoolers aged 5 to 6	191

LAW

Ershov V.V. On the forms of international law implemented in Russia	195
Ilyukhin A.V., Ilyukhina V.A., Vezenova P.R. The military jury court in Russia as an object of chronodiscrete monogeographical comparative jurisprudence	201
Kationova A.O., Lukyanov N.Ye. Adoption legislation in different countries: a comparative legal analysis	208
Malysheva O.A. The adverse effect of the action of the legal mechanism of using house arrest as a measure of restraint	215

BRIEF INFORMATION ABOUT THE AUTHORS	222
--	-----